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سرمقاله

 چرا با دلار ۲۸۵۰۰ تومان
بهار نخواهد شد؟

ادامه از صفحه یک
حال چگونه می توان چلوی این امر را گرفت 
حتما فیکس کردن نرخ در ۴۲۰۰ در سال ۱۳۹۷ 
و یا ۲۸۵۰۰ در سال ۱۴۰۱ نمی تواند انجام بدهد.
اما این فیکس کردن نرخ خروجی جز شیفت 
سرمایه در ایران نداشته و حتما نخواهد داشت، 
چگونه؟ کسانی که دسترسی به این ارز خواهند 
داشت چیزی در حدود ۴۵٪ از همان ابتدا با 
بازار ازاد ارز فاصله را در اختیار خواهند داشت 
و از انجا که شما در یک کشور ۸۴ میلیونی نمی 
توانید روی همه چرخه توزیع نظارت قیمتی کنید 
اخر همان می شود که در ارز ۴۲۰۰ شد و بعد 
شما یک شوک حدف ارز ۲۸۵۰۰ را با ارزی دیگر 

به جامعه تحمیل شده خواهید دید.
این ارز افرادی که وارد کننده هم نیستند بر 
سر ذوق می اورد تا بروند و در صف دریافت 
قرار گیرند و خود تقاضایی عجیب و غریب ایجاد 

خواهد کرد و باز هم تجربه ارز ۴۲۰۰ را دارید.
پس ارز ۲۸۵۰۰ هر کاری می تواند بکند به غیر 
از حفظ قدرت پولی کشور و این امر به غیر از 
تغییر سیاست پولی و ایجاد رشد اقتصادی بالا 

محال خواهد بود.

خبر

اخبار

توضیحات »قالیباف« درباره ترتیب 
بررسی برنامه هفتم و بودجه 

رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر 
توافق صورت  براساس  تاکید کرد:  میرتاج الدینی 
به  را  برنامه هفتم  پایان دی ماه  تا  گرفته دولت 
مجلس تقدیم می کند و مجلس ابتدا برنامه هفتم 
را تصویب می کند و اگر فرصت نشد بودجه را به 

صورت چند دوازدهم تصویب خواهیم کرد. 
سیدمحمد رضا میرتاج الدینی در جلسه علنی 
دیروز مجلس شورای اسلامی در تذکری بیان کرد: 
نزدیک به دو هفته است که دولت لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۲ را به هیات رئیسه مجلس تحویل داده 
است اما از آنجا که دولت برنامه هفتم را هنوز 
ارائه نکرده هیات رئیسه لایحه بودجه را نگه داشته 
تا دولت برنامه هفتم را تکمیل کند. بدین ترتیب 
ما دو هفته از رسیدگی به لایحه بودجه سال آتی 
عقب افتاده ایم و با ادامه روند با مشکل روبه رو 

خواهیم شد.
کرد:  اظهار  مجلس  در  تبریز  مردم  نماینده 
اسلامی  شورای  مجلس  بین  تعامل  و  همکاری 
اقتضا می کند به آسانی از این مسائل مهم نگذریم، 
انتظار می رود تدبیری  شود تا برنامه ششم توسعه 
تمدید شود و ما لایحه بودجه را بررسی کنیم و 
سپس به سراغ بررسی برنامه هفتم توسعه برویم.

شورای  مجلس  رییس  قالیباف،  محمدباقر 
اسلامی در پاسخ به تذکر میرتاج الدینی بیان کرد: 
ما نمی توانیم مجلس شورای اسلامی را سلیقه ای 
اداره کنیم. تعامل بدین معنا نیست که ما پا روی 
قانون بگذاریم، ماده ۱۸۰ آیین نامه دقیقا مشخص 
پنج  برنامه  بررسی  روند  باید  چگونه  که  کرده 
ساله در مجلس شورای اسلامی صورت گیرد. ما 
نمی توانیم بودجه ای تصویب کنیم که قانون برنامه 

نداشته باشد.
رئیس مجلس اظهار کرد: در ماده ۱۸۴ نیز گفته 
شده که اگر بودجه بعد از ۱۵ آذرماه به مجلس 
شورای اسلامی آمد باید سه دوازدهم نیز ضمیمه 
آن باشد. از سوی دیگر جداول بودجه نیز باید 
بودجه هم  اما هنوز جداول  باشد  آن  با  همگام 

نیامده است.
قالیباف گفت: ما اجازه تمدید برنامه ششم را 
نداریم. براساس توافق صورت گرفته قرار شده به 
سرعت در دی ماه، دولت برنامه هفتم توسعه را 
تقدیم مجلس کند و از آنجا که از ۱۵ آذرماه نیز 
گذشته است بودجه چند دوازدهم ضمیمه لایحه 
شود، مجلس شورای اسلامی نیز با سرعت ابتدا 
برنامه هفتم توسعه را بررسی می کند و اگر به 
بودجه نرسیدیم براساس ماده ۱۸۴ بودجه چند 

دوازدهم به تصویب می رسد.
رئیس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
از ماده ۱۸۰ تا ۱۸۴ آیین نامه تکلیف مجلس برای 
رسیدگی به برنامه و بودجه مشخص است و ما 
نمی توانیم خلاف آیین نامه کاری انجام دهیم، از 
دوستان نیز خواهش می کنم که نظرات شخصی 
خود را به عنوان نظرات مجلس در مصاحبه ها 

اعلام نکنند.
سیدمحمدرضا میرتاج الدینی در ادامه بیان کرد: 
راه حل خوبی  اما  کردید،  ارائه  توضیحات خوبی 
وجود دارد و آن این است که برنامه ششم توسعه 
را تمدید کنید تا بودجه به موقع به سرانجام برسد.

رئیس مجلس شورای اسلامی مجددا تاکید کرد: 
برنامه ششم توسعه یک بار و برای یک سال تمدید 
شده است و ما اجازه نداریم که مجددا برنامه را 

تمدید کنیم.

واکنش یک نماینده مجلس به 
اظهارات محمدجواد لاریجانی

عضو کمیسیون امور داخلی گفت: هر اقدامی که 
سبب شود که مردم به جان بیفتند و پراکندگی و 
تشتت را در جامعه افزاش دهد در راستای نقشه 

صهیونیست هاست. 
احمد علیرضا بیگی عضو کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها در گفت وگو با خبرگزاری ایلنا، در 
رابطه با اظهارات اخیر محمدجواد لاریجانی نسبت 
به مسجد مکی زاهدان، گفت: هر اقدامی که سبب 
شود که مردم به جان هم بیفتند و پراکندگی و 
تشتت را در جامعه افزاش دهد، در راستای نقشه 
صهیونیست هاست. آقای لاریجانی و یا هر مقام 
دیگری باید به سمت برطرف کردن آلام مردم پیش 

بروند.
وی ادامه داد: الان بستری که سبب بروز چنین 
ضعف  شده  بلوچستان  و  سیستان  در  حوادثی 
سیاست های امنیتی ما بوده که چنین شرایطی را 

به وجود آورده است.
نماینده مردم تبریز در مجلس خاطرنشان کرد: 
دیگری خودشان  عزیز  هر  یا  لاریجانی  آقای  اگر 
رفع  جهت  در  باید  می دانند،  مردم  دلسوز  را 
کاستی هایی که سبب به وجود آمدن چنین تنش 
قومی و مذهبی در کشور شده است تلاش کنند نه 

اینکه آن را شعله ورتر کنند.
علیرضابیگی تصریح کرد: آنچه که روشن است 
این است که عمده مشکل کشور ما بحث اقتصاد و 
معیشت و گذران زندگی مردم است که اگر بتوانیم 
آن را حل کنیم، این ها اصلا محلی از اعراب ندارد و 

خود به خود قابل برطرف شدن است.
وی افزود: اما در مقابل در بستر و فضای تورم، 
گرانی و بیکاری است که این نوع نارضایتی ها که 
نشان  را  خود  می گیرند  نشأت  عوامل  همین  از 
می دهند. عضو کمیسیون امور داخلی کشور عنوان 
زده  که  حرف هایی  این  از  برخی  متاسفانه  کرد: 
می شود در جهت تسکین آلام ملت ایران نیست 
و به آرامش فضای کشور و جامعه کمک نمی کند. 

تایید طرح بررسی دو مرحله ای 
بودجه سالانه

هادی طحان نظیف سخنگوی شورای روز گذشته 
اول  با بخش خبری ساعت ۱۴ شبکه  در گفتگو 
سیما با اشاره به مصوبه بودجه گفت: در هفته های 
اخیر طرح اصلاح مواد ۱۸۰ و ۱۸۲ قانون آیین نامه 
و  تغییر  درباره  اسلامی  شورای  مجلس  داخلی 
اصلاح سازوکار تصویب بودجه های سنواتی، جهت 

اظهارنظر به شورای نگهبان ارسال شده بود.
وی ادامه داد: این مصوبه با اشکالات و ابهاماتی 
روبه رو شد که در چهارشنبه اخیر اشکالات شورا 
مرتفع و پس از بررسی  مجدد در شورای نگهبان 
قانون اساسی  این مصوبه خلاف موازین شرع و 
شناخته نشد. طحان نظیف افزود: بر اساس این 
طرح، بودجه کل کشور در دو مرحله به تفکیک 

احکام، ارقام و جداول تقدیم مجلس می شود.
سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: در ابتدای 
آبان ماه هر سال قسمت اول بودجه که ماده واحده 
و مشتمل بر احکام مورد نیاز برای اجرای بودجه 
کشور است و همچنین بخش منابع بودجه عمومی 
دولت، ترازهای عملیاتی، سرمایه ای و مالی بودجه 
عمومی و همچنین حدود برآورد منابع و مصارف 

است که باید به تصویب مجلس برسد.
وی در خاتمه گفت: بعد از این که این مصوبه به 
شکل قانون درآمد مبتنی بر آن قسمت دوم لایحه 
که شامل ارقام و جداول است به مجلس تقدیم 

می شود.

آقای »روحانی« سکوت کند!
یک عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه امروز مشکل اساسی مردم، معیشت و 
اشتغال جوانان است، گفت: مراقب باشیم که ما را 

درگیر حاشیه ها نکنند. 
در  فراهانی  امیرآبادی  احمد  ایسنا،  گزارش  به 
جلسه علنی دیروز مجلس در نطق خود، عنوان 
روحانی  آقای  رئیس جمهوری سابق  اخیرا  کرد:  
مطالبی را در دفاع از عمکرد دولت خود بیان کرده 
که خوب است ایشان مانند دوران مسئولیت خود 
از  نظرسنجی  یک  و  سوار خودرو شده  دیگر  بار 
داخل ماشین داشته باشند، چون اگر پیاده شوند 
مردم پاسخ نظرسنجی را به ایشان به طور ویژه می  

دهند.
این عضو هیئت رئیسه مجلس در ادامه تصریح 
سال  دو  مانند  ایشان  می شود  توصیه  لذا  کرد: 
سخن  هرگز  کردند،  اختیار  سکوت  که  گذشته 
نگویند اگرچه ایشان نمی   توانند از خیر دوره بعدی 

مجلس بگذرند و برای همین سخن را آغاز کردند.
این روزها مردم شاهد  اینکه  بیان  با  امیرآبادی 
افزایش قیمت کالاهای گوناگون در کشور هستند،  
تصریح کرد: بخشی از این افزایش قیمت مربوط 
به کم کاری های دولت قبل به خصوص در چاپ 
پول بدون پشتوانه بوده و بخش دیگر نیز مصیبتی 
است که بورس کالا برای مردم به وجود آورده و 
است.  کرده  التهاب  دچار  را  آنها  روزمره  زندگی 
بورسی که باید محلی برای سرمایه  گذاری شفاف، 
امن و مقابله با رانتخواری باشد، تبدیل به دزدخانه 
قیمت  در  آن  بارز  نمونه  که  شده  گردنه  سر  و 
گذاری خودرو و فولاد است که می توان در عملکرد 

ضعیف بورس کالا آشکارا مشاهده کرد.

این سفرا در حالی قرار است به زودی ماموریت 
رئیس  که  کنند  آغاز  را  ایران  در  خود  دیپلماتیک 
ددوف  آلکسی  با  دیدار  در  کشورمان  جمهوری 
سفیر جدید فدراسیون روسیه، روابط تهران-مسکو 
روسیه  و  ایران  کرد:  تاکید  و  توصیف  راهبردی  را 
زمینه های خوبی برای همکاری در عرصه دوجانبه، 

منطقه ای و بین المللی دارند.
رئیس جمهوری در این دیدار با اشاره به افزایش 
ضرورت  بر  کشور،  دو  دیپلماتیک  تعاملات 
شکل گیری و تقویت همکاری های راهبردی اقتصادی 

ایران و روسیه نیز تاکید کرد.
»آلکسی ددوف« سفیر جدید فدراسیون روسیه نیز 
در این مراسم افزایش مستمر همکاری های همه جانبه 
اقتصادی را از اولویت های برنامه کاری خود بیان کرد 
و افزود: همکاری های راهبردی اقتصادی بین ایران و 
روسیه موجب ناامیدی کشورهای غربی از سیاست 

تحریم شده است.
گام های بلند ایران علیرغم تحریم ها

استوارنامه  دریافت  مراسم  در  همچنین  رئیسی 
»خیری بن عمر« سفیر جدید مالزی با بیان اینکه 
روابط دو کشور مسلمان ایران و مالزی به ویژه بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی در مسیر توسعه بوده است، 
تصریح کرد: اولویت دولت ایران تعمیق و توسعه 
کشورهای  با  سیاسی  و  فرهنگی  اقتصادی،  روابط 

مسلمان است.
رئیسی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران علیرغم 
تحریم ها و تهدیدها، گام های بلندی در جهت توسعه 
و پیشرفت برداشته است، تصریح کرد: با توجه به 
ظرفیت های بزرگ موجود در دو کشور امیدواریم این 
ظرفیت ها در جهت پیشرفت هر چه بیشتر همکاری 

بین ایران و مالزی به کار گرفته شود.
این  در  نیز  مالزی  جدید  سفیر  بن عمر«  خیری 
و  پادشاه  تحیات  و  سلام ها  ابلاغ  ضمن  مراسم 
و  دولت  به  مالزی  مردم  و  جدید  وزیر  نخست 
تجارت،  گفت:  ایران،  اسلامی  جمهوری  ملت 
سرمایه گذاری، آموزش، علم و فناوری و گردشگری از 
جمله حوزه هایی است که می تواند زمینه ساز توسعه 

روابط ایران و مالزی باشد.
سیاست ایران برای توسعه روابط با آفریقا

»محمد  با  دیدار  در  همچنین  جمهوری  رئیس 
مایگا« سفیر جدید مالی، اظهار داشت: جمهوری 
اسلامی ایران بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، توسعه 

روابط با کشورهای آفریقایی را دنبال کرده است.
با تقبیح سیاست دولت های غربی در قبال  وی 
کشورهای آفریقایی با بیان اینکه غربی ها نه برای 
کمک، بلکه برای استعمار و غارت ثروت مردم آفریقا 

به این قاره ورود کرده اند، اظهار داشت: معتقدیم 
کشورهای آفریقایی با توجه به ذخایر و منابع غنی و 
همچنین برخورداری از نیروی انسانی، بدون دخالت 
غربی ها خواهند توانست با استقلال به توسعه و 

پیشرفت بیشتر برسند.
رئیس جمهوری با بیان اینکه حضور غربی ها در 
نقاط مختلف جهان نه تنها امنیت ساز نیست، بلکه 
مخل امنیت است، افزود: امیدواریم دولت جدید 
با کمک مردم این کشور گام های بلندی در  مالی 

جهت استقلال و توسعه بردارد.
با توجه به ظرفیت های  رئیسی همچنین گفت: 
عظیم ایران، آمادگی داریم روابط اقتصادی خود را 
با کشورهای مختلف آفریقایی از جمله مالی افزایش 
دهیم. محمد مایگا« سفیر جدید مالی نیز با تمجید 
از پیشرفت های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران، 

گفت: در محافل علمی و سیاسی آفریقا، ایران را 
به عنوان یکی از اقتصادهای نوظهور می شناسند و 
از این منظر تقویت روابط با جمهوری اسلامی ایران 

خواسته ما است.
ظرفیت همکاری میان ایران و ونزوئلا

سید ابراهیم رئیسی همچنین  در آیین دریافت 
استوارنامه »خوزه رافائل سیلوا آپونته« سفیر جدید 
روابط دو  اینکه  بیان  با  ونزوئلا  بولیواری  جمهوری 
گفت:  است،  دوستانه  و  صمیمی  بسیار  کشور 
در سفر آقای مادورو به تهران مذاکرات سازنده ای 
گسترش  برای  مفیدی  توافقات  به  که  داشتیم 
روابط فیمابین منتج شد. رئیس جمهوری با اظهار 
اینکه در دوره ماموریت سفیر جدید  از  امیدواری 
ونزوئلا گام های موثری در مسیر اجرای این توافقات 
برداشته شود، افزود: اجرای این تفاهمات می تواند 

ظرفیت های متنوع دو کشور را در مسیر گسترش 
همکاری های دوجانبه عملیاتی کند.

رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه 
روحیه استقلال طلبی مردم ونزوئلا آنها را به ملتی 
ممتاز در منطقه تبدیل کرده است، اظهار داشت: 
تمایل امروز آمریکایی ها برای نزدیکی به ونزوئلا نه 
از سر دوستی بلکه ناشی از نیاز این کشور به منابع 

انرژی است.
»خوزه رافائل سیلوا آپونته« سفیر جدید جمهوری 
بولیواری ونزوئلا نیز در این مراسم با ابلاغ سلام رئیس 
جمهوری و مردم ونزوئلا به آیت الله رئیسی تصریح 
کرد: ملت و دولت ونزوئلا قدردان حمایت های دولت 
و مردم ایران هستند و بنده در دوره ماموریتم تمام 
تلاش خود را برای گسترش و تقویت همکاری های 

اقتصادی دو کشور به کار خواهم گرفت.

»هواپیمای  پرونده  به  رسیدگی  برای  دادگاه  جلسه   ۵ تاکنون 
اوکراینی« در دادگاه نظامی تهران برگزار شده و هنوز هم رسیدگی به 

این پرونده در دستگاه قضایی ادامه دارد. 
یک فروند هواپیمای مسافربری بوئینگ ۷۳۷ متعلق به خطوط 
از  پرواز  از  پس  ماه سال ۹۸  دی  چهارشنبه ۱۸  اوکراین،  هوایی 
فرودگاه امام خمینی)ره( به دلیل خطای انسانی سقوط کرد. این 
هواپیما که عازم کی یف پایتخت اوکراین بود، ۱۶۷ مسافر و ۹ خدمه 

داشت.
دستگاه قضایی جمهوری اسلامی ایران در جریان رسیدگی به این 
پرونده،  با انجام بررسی های فنی و قضایی که با مشارکت اوکراینی ها 
انجام شد، گزارش رسیدگی فنی را در کمتر از یک سال ارائه داد 
و پس از یکسال و چند ماه برای ۱۰ نفر از نیروهای نظامی خود 

به عنوان متهمان حادثه، کیفرخواست صادر کرد.
پس از  صدور کیفرخواست از سوی دادسرای نظامی تهران در 
اوکراینی، پرونده به دادگاه  رسیدگی به پرونده سقوط هواپیمای 
نظامی تهران ارجاع شد و  بعد از برگزاری دو جلسه  دادگاه در 
سال ۱۴۰۰، شکات و وکلای آن ها، اشکالاتی را به مرحله تحقیقات و 
نظرات کارشناسی موجود در پرونده گرفتند که قاضی با وارد دانستن 

این اشکالات، پرونده را بابت رفع برخی نواقص به دادسرا برگرداند.
پس از رفع اشکالات مجددا ادامه جلسات دادگاه برای رسیدگی به 
پرونده سقوط هواپیمای اوکراینی در  آذرماه سال جاری از سرگرفته 

شد و طبق گفته ستایشی  سخنگوی دستگاه قضا همچنان هم ادامه 
دارد و هنوز  ختم رسیدگی به این پرونده اعلام نشده است.

جلسات دادگاه رسیدگی به پرونده سقوط هواپیمای ۷۳۷ اوکراینی  
به شرح زیر است:

اولین دادگاه رسیدگی به پرونده  ۳۰ آبان ماه سال ۱۴۰۰ برگزار شد 
و دومین جلسه دادگاه نیز در همان سال ۱۴۰۰ برگزار شد. پس از 
رفع اشکالات و تکمیل پرونده سومین جلسه دادگاه ۲۴ آذرماه ۱۴۰۱ 
برگزار شد و چهارمین جلسه دادگاه ۲۶ آذرماه بود. پنجمین جلسه 

دادگاه ۲۸ آذرماه سال جاری برگزار شد.
غرامت ۱۵۰ هزار دلاری برای هریک از قربانیان 

در همین رابطه  ابوالفضل عمویی سخنگوی کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس در گفت و گو با ایسنا در سالگرد 
سقوط هواپیمای  اوکراینی به ارائه توضیحاتی درباره آخرین وضعیت 
رسیدگی به این پرونده در دادگاه و همچنین پرداخت غرامت به 

بازماندگان این حادثه پرداخت.
وی بیان کرد: واقعه سه سال گذشته هواپیمای اوکراینی، دردناک 
و سانحه جانگدازی بود؛ جان تعدادی از هموطنان ما از دست رفت 

که این ضایعه جبران ناپذیر قلب هر ایرانی را جریحه دار کرد.
عمویی ادامه داد: جمهوری اسلامی فراتر از احساس اندوه، غصه 
و ناراحتی ناشی از این سانحه، تلاش کرد تعهدات حقوقی خود را 
انجام دهد؛ در وهله اول براساس کنوانسیون های حقوقی هوانوردی 
موظف به ارائه گزارشی از این حادثه به ایکائو بودیم که این کار در 
عرض ۱۰ ماه انجام شد، مدتی که نسبت به متوسط موارد مشابه 

کوتاه تر است.
وی همچنین با اشاره به برگزاری دادگاه مقصران حادثه سقوط 
هواپیمای اوکراینی گفت: باید برای تشکیل دادگاه گزارشی توسط 
دادستانی تهیه می شد که بر اساس آن هم جلسات اولیه دادگاه 
برگزار شد؛ در حال حاضر همچنان روند برگزاری دادگاه در جریان 
است و در آن بحث های حقوقی مطرح می شود، وکلای قربانیان 
امکان حق خواهی داشته و جلسات دادگاه پیگیری می شود. پرونده 
۱۰ نفر از کسانی که قصور داشتند، مورد رسیدگی قرار گرفته  که 
امیدوارم با پیگیری های صورت گرفته نتایج  دادگاه در یک روند 

حقوقی دقیق به دست آید.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در 
پاسخ به برخی انتقادها درباره چرایی طولانی شدن روند بررسی 

پرونده در دادگاه گفت: جلسات دادگاه مبتنی بر گزارش کارشناسی 
تشکیل شد اما تعدادی از وکلای خانواده قربانیان نسبت به گزارش 
تهیه شده نقدهایی داشتند لذا گزارش برای تکمیل و اصلاح آن 
بازگردانده شد؛ اکنون گزارش اصلاح شده مبنای رسیدگی است و از 
دو هفته قبل مجددا برگزاری جلسات دادگاه شروع شده و در آینده 

نزدیک جلسه دیگری تشکیل می شود.
عمویی همچنین در خصوص آخرین وضعیت پرداخت غرامت 
به بازماندگان هواپیمای اوکراینی گفت: بخشی از پرداخت غرامت 
مربوط به خود هواپیما بوده که بیمه غرامت را به شرکت صاحب 
هواپیما پرداخت کرده است؛ موضوع دیگر مربوط به قربانیان حادثه 
است البته که ارزش جان یک فرد بیشتر از مبلغ مالی است منتها 
جمهوری اسلامی به دلیل تعهد حقوقی موظف به پرداخت غرامت 
به خانواده بازماندگان است و ما این مسئولیت را به صورت رسمی 

پذیرفته ایم.
وی ادامه داد: طبق این چارچوب مبلغ ۱۵۰ هزار دلار برای هر 
قربانی فارغ از ملیت، سن و جنسیت در نظر گرفته شده که هر 
دریافت  آمادگی  داشتن  صورت  در  قربانی،  بازماندگان  از  کدام 
غرامت می توانند به صندوق مربوطه در وزارت راه و شهرسازی 
رجوع کنند در همین راستا تعدادی از خانواده ها و یا وکلای قربانیان 
به این صندوق در وزارت مراجعه و غرامت خود را مطالبه کرده و به 

آنها پرداخت شده است. 
قربانیان  وکلای  یا  و  ها  خانواده  از  برخی  کرد:  اضافه  عمویی 
مراجعه ای به این صندوق برای دریافت غرامت نداشتند؛ این مبلغ 
در صندوق وزارت راه و شهرسازی محفوظ است و در صورت آمادگی 
می توانند دریافت کنند. خانواده قربانیانی که در خارج از ایران 
هستند هم می توانند برای دریافت غرامت از طریق وکلای خود 

اقدام کنند.
وی درباره مبنای تعیین میزان غرامت گفت: این مبلغ بر مبنای 
کنوانسیون شیکاگو و و کار کارشناسی صورت گرفته تعیین شده 

است؛ مبلغ متعارفی که در موارد مشابه بین المللی بوده است.
رخ  سانحه  کرد:  تاکید  مجددا  پایان  در  مجلس  نماینده  این 
داده حاصل قصوری است که دادگاه در حال رسیدگی به آن با 
حضور وکلای قربانیان است؛ ما به عنوان نماینده مردم نیز پیگیر 
این موضوع هستیم و امیدوارم بتوانیم گوشه ای از آلام قربانیان را 

کاهش دهیم.

» ابتکار« دیدار رئیسی با 4 سفیر جدید در تهران را بررسی می کند

استفاده از ظرفیت های مشترک برای خنثی کردن تحریم ها 
گروه سیاسی - سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری کشورمان روز گذشته میزبان ۴ سفیر جدید روسیه، مالزی، مالی و ونزوئلا برای دریافت استوارنامه 

های آنها بود.

ونده »هواپیمای اوکراینی« به کجا رسید؟غرامت 150 هزار دلاری برای بازماندگان رسیدگی به پر

رئیسی: با توجه 
به ظرفیت های 

عظیم ایران، 
آمادگی 

داریم روابط 
اقتصادی خود 
را با کشورهای 

مختلف 
آفریقایی از 
جمله مالی 

افزایش دهیم

معاون پارلمانی رئیس جمهوری با اعلام اینکه بیشتر نمایندگان امضاهای استیضاح خود 
را پس گرفته اند، گفت: نمایندگان به دنبال تجهیز بیمارستان ها و مراکز درمانی و تکمیل 
طرح های نیمه تمام حوزه بهداشت هستند که دولت تا جای ممکن در سفرهای استانی 

اعتبارات لازم را برای آن اختصاص داده است. 
»سیدمحمد حسینی در گفت و گو ایرنا، درباره گمانه زنی رسانه ها درباره استیضاح وزرا در 
مجلس گفت: استیضاح در همه دولت ها و مجالس امری طبیعی است. تمام تلاش بر این 
بوده که اگر پرسشی، ابهاماتی و ایرادی نسبت به دستگاه و فرد وجود دارد آن را به وزارت 

مربوطه انتقال داده تا در رفع و اصلاح آن اقدام شود.
وی با اعلام اینکه در برخی مورد استیضاح ناشی از کمبود اعتبارات است، به موضوع وزارت 
بهداشت اشاره کرد و با یادآوری این موضوع که نمایندگان به دنبال تجهیز بیمارستان ها 
و تکمیل طرح های نیمه تمام هستند، گفت: در این برهه تا جایی که برای دولت مقدور 
بود، در سفرهای استانی اعتباراتی برای تکمیل طرح های به جای مانده از گذشته تخصیص 

داده است.
معاون  امور مجلس رئیس جمهوری در تکمیل این بخش اظهارات خود درباره استیضاح 
ایجاد شده و  نمایندگان  برای  ابهاماتی  به خاطر کمبود دارو،  بهداشت گفت که  وزیر 
گفت وگوها برای قانع شدن نمایندگان مجلس ادامه دارد و امیدواریم این مساله هم برطرف 

شود.
حسینی خاطر نشان کرد: وزارت بهداشت جزو وزارتخانه های موفقی است که در موضوع 
غلبه بر کرونا نیز به خوبی ظاهر شد و شخص رئیس جمهوری و وزیر بهداشت در اوج کرونا 
تلاش های گسترده ای کردند تا بر این موضوع فائق آمدند؛ حال اگر ضعفی باشد، برطرف 

می شود و این طور نیست که منجر به عزل یک وزیر که خدمات خوبی انجام داده، شود.
معاون پارلمانی رئیس جمهوری خاطر نشان کرد: در این رابطه نیز با امضا کنندگان 

استیضاح گفت وگو هایی انجام شده است و برخی قانع شدند.
حسینی با بیان اینکه از ابتدای دولت سیزدهم حداقل ۱۰ مورد جمع آوری امضا برای 
استیضاح در مجلس صورت گرفته است، گفت: البته بیشتر نمایندگان از توضیحات دولت 
قانع شده و امضای خود را پس گرفتند و تنها یک مورد در صحن مجلس بررسی شد که با 

پاسخ های وزیر صمت، استیضاح رای نیاورد.
وی که نمایندگی مجلس شورای اسلامی را نیز در کارنامه دارد، این نکته را متذکر شد که 
از ۳۱ مورد استیضاح وزرا در دوره های مختلف مجلس شورای اسلامی، ۹ وزیر عزل شده 

اند و بقیه استیضاح ها به نتیجه نرسیده است.
حسینی با ارایه آماری در این خصوص در دولت سیزدهم گفت: از سال گذشته حداقل 
۱۰ مورد استیضاح امضا و جمع آوری شد که بیشتر نمایندگان قانع شدند و تنها یک مورد در 
صحن علنی مجلس اعلام وصول شد که با پاسخ های وزیر صمت این استیضاح رای نیاورد.

دور جدیدی از افزایش سطح روابط بین ایران و برزیل 
حسینی که در قامت نماینده رئیس جمهوری برای حضور در مراسم تحلیف رئیس 
جمهوری جدید برزیل هفته گذشته به این کشور سفر کرده بود، گفت: تغییر رویکردی را 
در آمریکای لایتن و جنوبی شاهد هستیم و با توجه به علاقه مندی توسعه روابط این کشور 

با ایران، در مراسم تحلیف »لولا داسیلوا« حضور یافتم.
وی این حضور را فرصت مناسب برای تبین مواضع جمهوری اسلامی ایران برشمرده بود 
که در حاشیه این مراسم با رئیسان هیات های کشورهای مختلف درباره روابط دو یا چند 

جانبه گفت وگو شد و با توجه به سفر لولا در گذشته به ایران و سطح روابط و حجم تبادلات 
تجاری بین تهران- برازیلیا امکان تقویت روابط بیشتر خواهد شد.

عربستان برای گفت و گو با ایران ابراز تمایل کرد معاون رئیس جمهوری این را هم گفت 
که یکی دیگر از برنامه ها گفت وگو با وزیر خارجه عربستان سعودی بود. زیرا آنها برای انجام 
گفت وگوها ابراز تمایل کردند تا نگرانی های بین دو کشور برطرف شود، چون نحوه ارتباط و 

تعامل ما با عربستان می تواند در کل منطقه تاثیر گذارباشد.

توضیح معاون رئیسی درباره استیضاح وزیر بهداشت
؟نمایندگان امضای خود را پس گرفتند

www.ebtekarnews.com

2


